
3 w w w . F a r h e e k h t e g a n . i r با توجه به اینکه برخی از دانشگاه های علوم پزشکی پس از مراحل انتخاب رشته، نسبت به اعلام ظرفیت
اقدام کرده اند، همه داوطلبان مجاز به انتخاب رشته در آزمون کارشناسی ارشدگروه پزشکی سال ۹۴ اعم 
از قبولی و مردودی می توانند رش�ته های جدید را انتخاب کنند. این افراد می توانند در روزهای ۳۰ و ۳۱ 
شهریور نسبت به انتخاب رشته و دانشگاه محل تحصیل اقدام کنند. نتایج تکمیل ظرفیت این آزمون در 
نیمه اول مهر از طریق سایت مرکز سنجش آموزش پزشکی منتشر می شود. دانشگاه های علوم پزشکی 
به تفکیک در سایت های اطلاع رسانی خود زمان ثبت نام پذیرفته شدگان را اعلام کرده اند که قبول شدگان 

باید با اطلاع از آن و مدارک مورد نیاز برای ثبت نام به دانشگاه ها مراجعه کنند.

زمان اعلام تکمیل ظرفیت آزمون ارشد پزشکی
دانشــــــگاه

گفت وگو با سیداحمد زرهانی رئیس سازمان سما دانشگاه آزاد اسلامی:

دستورکار؛ رشدکیفی 

20 مرداد امس�ال یعنی کمتر از یک ماه 
پیش رئیس دانش�گاه آزاد اس�امی در 
حکمی س�ید احمد زرهانی را به ریاست 
سازمان سما این دانشگاه منصوب کرد. 
زرهان�ی قب�ل از آنکه حکم خ�ود برای 
ریاست سازمان سما را از حمید میرزاده 
دریافت کند، در شورای این سازمان نیز 
مش�غول به فعالیت بود. البته او پیش از 
آن که قدم به س�اختمان س�ازمان سما 
چه در کس�وت رئیس این سازمان و چه 
در مق�ام عضوی از ش�ورای آن بگذارد، 
مس�ئولیت های زی�ادی را در کارنام�ه 
خود داشت که ازجمله این مسئولیت ها 
می توان به معاونت وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسامی، ریاست س�ازمان حج و زیارت، 
نماین�ده مردم دزف�ول در اولی�ن دوره 
مجلس شورای اسامی و همچنین معاون 
و قائم مق�ام ریاس�ت دانش�گاه مذاهب 
اسامی اشاره کرد. چند روز پیش حمید 
میرزاده، رئیس دانشگاه آزاد اسامی در 
جلسه ش�ورای سازمان س�ما پیشنهاد 
کرد دوره های کاردانی در واحدهای این 
دانش�گاه که در آنها تحصیات تکمیلی 
وجود دارد، حذف و به آموزش�کده های 
سما واگذار شود؛ همین موضوع بهانه ای 
شد برای گفت وگو با زرهانی و آگاه شدن 
از برنامه ه�ای او ب�رای رش�د و توس�عه 
سازمان سما. او در اولین گفت وگوی خود 
در مقام رئیس سازمان سما دانشگاه آزاد 
اس�امی از اولویت های پی�ش روی این 
سازمان سخن گفت و مهم ترین اولویت  
این سازمان را توسعه کیفی مدارس سما 

اعام کرد. 

چند روز پیش در جلس�ه هیات رئیس�ه 
و شورای سازمان س�ما پیشنهاد شد تا 
دوره های کاردانی در واحدهای دانشگاه 
آزاد اس�امی ک�ه در آنه�ا تحصی�ات 
ب�ه  و  ح�ذف  دارد،  وج�ود  تکمیل�ی 
آموزشکده های سما واگذار شود؛ به نظر 
ش�ما علت چنین پیش�نهادی چیست؟ 
آیا آموزشکده های س�ما توانایی تربیت 

دانشجو در مقطع کاردانی را دارند؟
این تصمیم ب��رای اجرا هنوز به صورت 
بخشنامه توسط دکتر میرزاده ابلاغ نشده 
است؛ ایش��ان در جلسه شورای سازمان 
سما رهنمودی دادند مبنی بر اینکه »خوب« 
اس��ت تم��ام واحدهایی ک��ه دوره های 
کاردانی دارند، مخصوصا واحدهایی که 
کارش��ان متمرکز بر تحصیلات تکمیلی 
اس��ت، یعنی دارای دوره های ارش��د و 

دکتری هستند، دوره های کاردانی خود را 
به سما واگذار کنند. شاید مهم ترین علت 
این پیشنهاد کارآمدی آموزشکده های سما 
از حیث کارآفرینی و همچنین توانمندی 
آنها برای انجام آموزش های مهارت محور 
و منتهی به انتقال دانش و بینش همراه با 
دست های توانا برای انجام کار و ورود به 
بازار کار است. این ویژگی هم در جامعه 
و هم در چش��م مدیران ارش��د دانشگاه 
آزاد اس��لامی طالب دارد. این اندیش��ه 
به خص��وص در نگاه دکتر میرزاده دارای 
وجاهت اس��ت که همه کاردانی ها را در 
سازمان س��ما متمرکز کنیم تا بهره وری 

افزایش پیدا کند. 

ب�رای اینک�ه دوره ه�ای کاردان�ی ب�ه 
آموزش�کده های س�ما منتقل شوند چه 
مقدماتی باید در سازمان سما طی شود؟

ای��ن ام��ر مس��تلزم اعلام 
موضوع به صورت رسمی 
از س��وی رئیس دانش��گاه 
است. ما به صورت اقتضایی 
در یک بره��ه زمانی وارد 
مذاکره شده و با یک شیب 
ملایم زمینه انتقال دوره های 
کاردانی به سازمان سما را 
فراهم کردیم. البته باید به 
صورت م��وردی در مورد 
آنها تصمیم بگیریم؛ چون 

نیروی انسانی، دانشگاه و امکانات چنین 
ام��ری وجود دارد و ما این کار را باید در 
ه��ر مورد با یک صورت جلس��ه و یک 

تفاهم انجام دهیم. 

شهریه های سازمان س�ما در مقایسه با 
مدارس غیرانتفاعی چگونه است؟

هم دانش��گاه آزاد اسلامی و هم سازمان 
س��ما به دنبال این موضوع هستند که در 
حدی ش��هریه دریافت کنن��د تا گردش 
کار رسمی و طبیعی آنها در حوزه تعلیم 
و تربیت امکان پذیر باش��د و بتوانند یک 
پوش��ش حمایتی از مناط��ق محروم نیز 

داش��ته باشند. طبعا در همین شهر تهران 
ش��هریه برخی از مدارس غیرانتفاعی از 
آموزشکده های سما و حتی دانشگاه آزاد 

اسلامی نیز بیشتر است.

درص�د قبول�ی دانش آموزان س�ما برای 
اینکه وارد دانش�گاه ش�وند چ�ه میزان 

است؟
شرایط ما از میانگین کشوری بهتر است. 

امکانات آزمایشگاهی و کمک آموزشی 
س�ازمان س�ما در ح�ال حاض�ر در چه 

وضعیتی قرار دارد؟
نگاه ما به تجهیز و توس��عه مدارس سما 
این است که این مدارس از فناوری های 
آموزش��ی بهره مند باش��ند. هم اکنون نیز 
اغلب مدارس ما در ش��رایط مطلوبی به 
سر می برند، ولی در برنامه ششم توسعه 
بر مبنای دیدگاه های هیات 
امنای دانشگاه آزاد اسلامی 
و ش��ورای س��ازمان سما 
مصمم هستیم تا رشد کیفی 
مدارس س��ما را در دستور 
کار ق��رار دهیم. همچنین 
ب��رای افزای��ش فن��اوری 
برنامه ری��زی  آموزش��ی 
تا ان شاءالله رویکرد  داریم 
م��دارس س��ما در جهت 
کیفیت بیش��تر باشد و در 

افکار عمومی بهتر و تاثیرگذارتر باشد. 

سازمان سما برای توسعه امکانات ورزشی 
تاکنون چه اقداماتی انجام داده است؟ آیا 
این امکانات در وضعیت مطلوبی است یا 

خیر؟
خوشبختانه دکتر میرزاده در جلسه شورای 
س��ما اعلام کردند که دانشگاه ها موظف 
هستند امکانات ورزشی، فرهنگی، هنری 
و فناوری خود را در اختیار دانش آموزان 
سما نیز قرار دهند. معتقدم اگر این اقدام 
به منصه ظهور برسد، طلیعه مبارکی برای 
رشد کیفی سما خواهد بود. تاکنون ما تنها 

متکی به امکانات سما بودیم و گاهی نیز 
برخی از واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی 
که ن��گاه تربیتی و آموزش��ی آنها اقتضا 
می کرد به ما کمک کنند برخی از امکانات 
ورزش��ی و فرهنگی خ��ود را در اختیار 
سازمان س��ما قرار می دادند. الان بعد از 
اعلام رهنمود توسط رئیس دانشگاه آزاد 
اس��لامی فرآیند جدیدی ایجاد خواهد 
ش��د و م��ا می توانیم امیدوار باش��یم که 
دانش��گاه ها بهتر از گذشته در خود را به 
روی دانش آموزان باز کنند تا دانش آموزان 
ما از امکانات فنی و حرفه ای، ورزش��ی، 
فرهنگی، هن��ری و تربیتی وافری که در 
واحدهای ما در سراس��ر کش��ور وجود 
دارد، بهرمنده شوند. معتقدم این موضوع 
نویدی برای ارتقا و بهبود برند س��ما در 
کشور است که باید منتظر بمانیم مراحل 

اجرایی آن تحقق یابد. 

میزان اس�تقبال از آموزشکده های سما 
چه میزان است و ش�ما چه رویکردی را 
برای جذب متقاضیان در سازمان سما به 

کار می برید؟
رویکرد م��ا همان طور که اش��اره کردم 
مهارت محوری و کار آفرینی و همچنین 
تربیت نیروهای فنی برای ورود به بازار 
کار اس��ت. به عب��ارت دیگ��ر رویکرد 
سازمان س��ما پاسخگویی به نیاز جامعه 
اس��ت. بس��یاری از جوانان و خانواده ها 
نیز همین موض��وع را از ما انتظار دارند؛ 
ب��ه همی��ن دلیل م��ا با اف��ت در جذب 
دانش��جویان خود مواجه نیستیم و حتی 
می توانیم امیدوار باشیم در آینده نیز این 

تکامل را داشته باشیم. 

کمتر از یک ماه است که شما حکم خود 
برای ریاس�ت سازمان س�ما را از رئیس 
دانش�گاه آزاد اسامی دریافت کرده اید. 
مهم ترین اولویتی که قرار اس�ت در این 

سازمان دنبال کنید چه خواهد بود؟ 
اولویت ه��ای ما در قالب 30 سیاس��ت 
تدوین ش��ده اس��ت؛ البته این 30 مورد، 
سیاست های پیش��نهادی ما برای برنامه 
ششم توسعه هستند و طبعا ما بر همین 
منوال خ��ط کاری خود را در س��ازمان 
س��ما دنبال خواهیم ک��رد. اما مهم ترین 
اولویت هایی که در س��ازمان سما دنبال 
خواهم کرد عبارتند از: توس��عه کمی و 
کیفی، حمای��ت از مهارت آموزی، ورود 
فناوری های نو به مدارس سما، حمایت 
از مش��ارکت دانش آموزان و دانشجویان 
در رهبری آموزش��ی، برنامه ریزی برای 
رش��د فکری، اجتماعی، دینی و عاطفی 
دانش آموزان و توجه به بهداشت روان و 

سلامت جسمانی آنها.

معاون آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی خبر داد

 ۲ هزار رشته محل 
در انتظار تعیین تکلیف وزارت علوم

معاون آموزش��ی دانش��گاه آزاد اسلامی در پاسخ به س��والی درخصوص آخرین 
وضعیت رشته محل های دانشگاه آزاد اسلامی گفت: »کمیته های ویژه ای در وزارت 
علوم با هدف بررس��ی رش��ته محل های دانشگاه آزاد اسلامی تشکیل شده است و 
تا به امروز حدود ۴0 درصد رش��ته محل های دانش��گاه در جلسات وزارت علوم 
تعیین تکلیف ش��ده و ۶0 درصد رش��ته ها ش��امل حدودا دو هزار رشته محل باقی 
مانده اند.« فرهاد حس��ین زاده لطفی با اشاره به روند جذب هیات علمی در دانشگاه 

آزاد اسلامی گفت: »دانشگاه آزاد اسلامی همکاری خوبی با 
شورای عالی جذب وزارت علوم دارد و در زمان های تعیین 
ش��ده ثبت نام و جذب هیات علمی در دانشگاه آزاد اسلامی 
انجام می شود. میزان جذب هیات علمی بستگی به همکاری 
هیات اجرایی جذب اس��تان ها دارد جذب هیات علمی در 
دانش��گاه آزاد اسلامی به صورت پیوسته ادامه دارد.« معاون 
آموزش��ی دانشگاه آزاد اسلامی با اش��اره به مهلت شورای 
عالی انقلاب فرهنگی به دانش��گاه آزاد اسلامی تا شهریور 
س��ال ۱3۹۵ برای ارتق��ای کیفی هیات علم��ی و انطباق با 
استاندارد های آموزش عالی گفت: »رشته محل های دانشگاه 
نیازمند اس��تاندارد هایی است که شامل استاد و هیات علمی 
تم��ام وق��ت و نیمه وقت اس��ت. ممکن اس��ت برخی از 
رشته محل های دانشگاه آزاد اسلامی دچار کمبود هیات علمی 

باشد؛ از این رو هدف گذاری مدیریت دانشگاه جذب پنج هزار هیات علمی در هر 
سال است.« حسین زاده لطفی ادامه داد: »با توجه به تجدید نظر های صورت گرفته 
برای کاهش مدت زمان بررس��ی صلاحیت افراد متقاضی در هیات اجرایی جذب 
اس��تان ها که مدت زمان بررس��ی را از یک س��ال به کمتر از شش ماه کاهش داده، 
امیدواریم بتوانیم به هدف گذاری جذب هر س��ال پنج هزار هیات علمی تمام وقت 
نزدیک شویم.« او اضافه کرد: »این موضوع باعث ارتقای سطح کیفی رشته محل های 
دانشگاه آزاد اسلامی می شود و می توانیم به استانداردهای مورد تاکید وزارت علوم 

و شورای عالی انقلاب فرهنگی دست پیدا کنیم.«

معاون برنامه ریزی و امور اقتصاد دانش بنیان دانشگاه آزاد اسلامی تاکید کرد

 تصویب آیین نامه آموزش های 
تخصصی و کاربردی کوتاه مدت 

آیین نامه آموزش های تخصصی و کاربردی کوتاه مدت دانش��گاه آزاد اس��لامی به 
تصویب رسید. معاون برنامه ریزی و امور اقتصاد دانش بنیان دانشگاه آزاد اسلامی 
با اش��اره به این که آیین نامه از طریق دفتر توانمندسازی و آموزش های کاربردی 
این معاونت پیگیری ش��ده و به نتیجه رسیده است، گفت: »دانشگاه آزاد اسلامی 
به عنوان بزرگ ترین دانشگاه حضوری جهان که تاکنون موفق به تاسیس نزدیک به 
۴00 واحد دانش��گاهی و مرکز آموزشی در سراسر ایران شده، با نگاه به اصل ۴۴ 
قانون اساسی و با توجه به پتانسیل های موجود در دانشگاه اقدام به تدوین آیین نامه 

آموزش های تخصصی و کاربردی کوتاه مدت کرده است.«
فریدون رهنمای رودپش��تی در ادامه افزود: »این آیین نامه با هدف ارتقای س��طح 
توانمندی افراد جامعه، ایجاد فرصت ش��کوفایی استعدادها از طریق آموزش های 
تخصص��ی و کاربردی، تجاری س��ازی دان��ش برای تمام ارگان ها، موسس��ات و 

س��ازمان های دولتی و غیر دولت��ی و همچنین بهره برداری 
اقشار مختلف جامعه ابلاغ شده است.« او به تجربه چندین 
س��اله مدیران، کارکنان، اعضای هیات علمی و بورسیه  های 
دانش��گاه در ح��وزه آموزش ه��ای تخصص��ی و کاربردی 
کوتاه مدت اش��اره ک��رد و اف��زود: »انتقال ای��ن تجربیات 
در راس��تای تقویت و اعت��لای موفقیت علمی کش��ور و 
توانمندی های منابع انس��انی تمام س��ازمان ها، موسسات و 
نهاده��ای دولتی و غیردولتی که در نظ��ام اداری، خدماتی 
و تولیدی،  صنعتی و... کشور مشغول به کار هستند، انجام 
می ش��ود تا بتوانیم به یک مجموع��ه هدفمند که با اهداف 
نظام جمهوری اس��لامی همس��و باشد،  برس��یم.« او ایجاد 
تعامل سازنده دانشگاه با جامعه و تجاری سازی قابلیت های 
آموزش��ی، پژوهش��ی، فن��اوری و فرهنگ��ی را از جمل��ه 
فعالیت های مهم در راس��تای این آیین نامه دانست و تاکید 

کرد: »دانشگاه برای خلق ثروت و ارتقای سطح اقتصاد دانش بنیان باید به تعمیم و 
توسعه آموزش عالی کاربردی و تخصصی در سطح جامعه بپردازد.«

رهنمای رودپشتی همچنین آموزش های تخصصی متناسب با نیاز بازار کسب وکار 
و آموزش های مستمر و بازآموزی دانش آموختگان دانشگاه را از دیگر برنامه های 
آیین نامه مذکور عنوان کرد. معاون برنامه ریزی و امور اقتصاد دانش بنیان دانش��گاه 
آزاد اس��لامی گفت: »یکی از ویژگی این آیین نامه در نظر گرفتن آموزش در تمام 
س��طوح و برای همه افراد جامعه اس��ت که همه ارگان ها و موسس��ات دولتی و 
غیردولتی جهت ارتقای س��طح توانایی کارکنان خود می توانند مطابق قراردادهای 

پیوست آیین نامه اقدام به بستن قرارداد خدمات آموزشی کنند.«

مدیرکل تشکل های اسلامی سیاسی دانشگاه آزاد اسلامی خبر داد

برگزاری بزرگ ترین اجلاسیه تشکل ها در تهران
مدیرکل تش��کل های اس��لامی - سیاسی دانش��گاه آزاد اس��لامی در گفت وگو با 
»فرهیختگان« از برگزاری بزرگ ترین اجلاسیه تشکل های اسلامی -سیاسی دانشگاه 
آزاد اسلامی در نیمه دوم مهر خبر داد و گفت: »با توجه به آخرین مصوبه هیات رئیسه 
دانشگاه آزاد اسلامی این اجلاسیه با شعار »همدلی و همزبانی، دانشجویان، استادان 
و مسئولان« برگزار خواهد شد.« علی قدمیاری ادامه داد: »در این اجلاسیه علاوه بر 
ش��خصیت های نظام و مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی بیش از 800 شرکت کننده از 
سراسر کشور و نمایندگان تشکل های دانشجویی و استادان حضور خواهند داشت.« 
او با بیان اینکه این اجلاسیه سه روزه در سالن شهید مطهری دانشگاه آزاد اسلامی 
برگزار خواهد شد، گفت: »از جمله برنامه های این اجلاسیه برگزاری جلسه پرسش 
و پاس��خ با مسئولان ارشد دانشگاه آزاد اسلامی، سخنرانی های تخصصی در قالب 
کارگاه آموزش��ی، قدردانی از فعالیت تشکل ها، برگزاری برنامه های فاخر فرهنگی، 
کارگاه های تخصصی بررس��ی موانع و مش��کلات تش��کل ها، رونمایی از سایت، 
برگزاری نمایش��گاه نشریات و گالری عکس فعالیت تشکل ها و برنامه های رفاهی 
و تفریحی است.« قدمیاری در ادامه »قانونی بودن تشکل« از حیث اعتبار انتخابات 
تشکل و »فعال بودن تشکل و انتشار نشریه در سال جاری« را از مهم ترین شروط 
برای حضور فعالین تش��کل ها در این اجلاس��یه دانست و گفت: »در این اجلاسیه 
فعالین تشکل های دانشجویی و استادان حضور خواهند داشت و تشکل هایی که در 

اتحادیه ها عضویت دارند از اولویت حضور برخوردار خواهند بود.«

دانشگاه

09363347 
جناب آقای دکتر میرزاده ریاس��ت 
دانش��گاه آزاد اسلامی؛ سلام خسته 
نباش��ید؛ ب��ا تش��کر از حمایت از 
پیش��نهاد می شود کارکنان  کارکنان 
دانش��گاه ها ک��ه در واحد خدمات، 
کار نظافت و... انجام می دهند جزء 
مشاغل سخت و زیان آور محسوب 

شوند. با تشکر.

باقر لاریجانی:
الگوی مرجعیت علمی در 

آموزش پزشکی تدوین می شود

معاون آموزش��ی وزارت بهداشت با 
معرفی بس��ته اول تحول و نوآوری 
آموزش علوم پزش��کی، آینده نگاری 
و مرجعیت علم��ی را به عنوان اولین 
بس��ته تحول و ن��وآوری در آموزش 
علوم پزشکی معرفی کرد و گفت: »با 
مشارکت معاونت تحقیقات و فناوری 
ظرفیت های مناطق آمایش��ی در این 
بحث رصد خواهد شد. در جلسات 
مناطق آمایشی کشور ماموریت های 
ویژه هر منطقه مشخص و با ترکیبی 
هدفمند از ظرفیت ها و ماموریت های 
مناطق ماتریس برنامه ریزی روش��نی 
تدوین خواهد ش��د.« باقر لاریجانی 
با اش��اره به اهمیت بحث مرجعیت 
علم��ی و ل��زوم تش��ریک مس��اعی 
دانشگاه ها در جهت دستیابی به این 
مهم گفت: »هدف از اجرای این بسته 
تس��هیل حرکت دانشگاه ها در مسیر 
تحول و نوآوری است.« لاریجانی با 
بیان اینکه باید نقاط قابل دستیابی در 
مرجعیت علمی روشن شود، گفت: 
»در چند ماه آینده،  الگوی مرجعیت 
علمی در آموزش علوم پزش��کی و 
مأموری��ت دانش��گاه ها و قطب های 
علمی برای تحقق آن تدوین خواهد 
شد و امیدواریم این امر بتواند گامی 
موثر در دستیابی کشور به مرجعیت 
علم��ی در ح��وزه آم��وزش عل��وم 

پزشکی باشد.«

معاون پژوهشی وزارت علوم: 
نحوه پذیرش دانشجوی دکتری 

پژوهش محور تغییر نمی کند

وزارت عل��وم مدت هاس��ت که در 
قالب طرح بازگش��ت اختیارات به 
دانشگاه ها مش��غول اعمال تغییرات 
گسترده در نحوه پذیرش دانشجوی 
دکتری اس��ت که ای��ن کار ابهامات 
زی��ادی برای داوطلب��ان ایجاد کرده 
است. یکی از این ابهامات تغییراتی 
اس��ت ک��ه ق��رار اس��ت در ان��واع 
ایجاد  دکت��ری  دوره های  مختل��ف 
ش��ود؛ مانن��د دوره دکتری پژوهش 
مح��ور. مع��اون پژوهش��ی وزارت 
بهداش��ت در این م��ورد می گوید: 
»درح��ال حاضر تغییری در پذیرش 
دکت��ری  دوره ه��ای  در  دانش��جو 
پژوهش محور ایجاد نش��ده و روند 
پذی��رش طبق آیین نام��ه موجود در 
وزارت علوم که ش��یوه نامه اجرایی 
آن به دانش��گاه ها ابلاغ ش��ده دنبال 
می ش��ود.« معاون پژوهشی وزارت 
علوم درخص��وص ظرفیت پذیرش 
پژوهش مح��ور  دکت��ری  دانش��جو 
می گوید: »پذیرش دانشجو برای این 
دوره محدودیت��ی ن��دارد و پذیرش 
مانن��د  اس��تانداردهایی  براس��اس 
اس��تاد، تجهیزات و ط��رح صنعتی 
دنبال می ش��ود.« احمدی با اشاره به 
بحث های��ی درخص��وص تغییراتی 
در آیین نام��ه پذی��رش دانش��جوی 
دکتری پژوهش محور می گوید: »این 
موضوعات تنها به اندازه بحث است 
و نهایی نش��ده اند؛ بنابراین درحال 
حاضر پذی��رش و تحصیل در دوره 
دکت��ری پژوهش محور طب��ق روال 
پارس��ال دنبال می ش��ود.« او با بیان 
اینکه صنایع کش��ور نسبت به ارائه 
طرح صنعتی برای پذیرش دانشجوی 
دکتری پژوهش محور تمایل بیشتری 
پی��دا کرده اند، می گوی��د: »تحصیل 
در این دوره ها ماموریت گراس��ت و 
بسیاری از مشکلات صنعت را رفع 
کرده اس��ت؛ بنابراین صنایع اشتیاق 
بیشتری برای ارائه طرح های خود به 

دانشگاه ها پیدا کرده اند.«

ســــخن روز حمید میرزاده در گردهمایی روسای واحدها و مراکز استان تهران اعلام کرد

شهریه پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی 40 درصد کمتر از پردیس های >خودگردان< دولتی
در تعیین تکلیف پروژه های عمرانی ناتمام استان تهران جدیت داریم

رئیس��ان واحدها و مراکز آموزشی دانشگاه آزاد 
اسلامی استان تهران دیروز به ساختمان مرکزی 
این دانش��گاه رفتند تا رهنمودها و توصیه های 
حمید می��رزاده را برای ارتق��ای آموزش عالی 
کش��ور در واح��د خ��ود ب��ه کار گیرند. بحث 
رعایت اس��تانداردهای آموزش��ی، اتمام هرچه 
س��ریع تر پروژه های عمرانی، توس��عه فرهنگی 
در واحدها، اعلام اس��تانداردهای آموزش��ی در 
برگزاری کلاس ه��ا، فرآیند جذب هیات علمی 
و حمایت از فعالیت تش��کل های دانش��جویی 
مهم ترین محور س��خنان حمید می��رزاده را در 

این جلسه تشکیل می داد. رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 
البته بیش از همه بر رعایت استانداردهای آموزشی در 
پذیرش دانشجو تاکید کرد و گفت: »هیچ واحدی اجازه 
ندارد خارج از اس��تانداردهای آموزشی اعلام شده در 
مقاطع کارشناسی ارشد و دکتری دانشجو بپذیرد.« حمید 
میرزاده همچنین بر لزوم اتمام هرچه سریع تر پروژه های 
عمران��ی ناتمام واحدها تاکید کرد و گفت: »براس��اس 
مصوبه هیات امنای مرکزی، اگر واحدی برای تکمیل 
پروژه های عمرانی نیازمند دریافت وام باشد، می تواند 
پس از اخذ مجوز از معاونت عمرانی سازمان مرکزی، 
نس��بت به دریافت وام از بانک ملی ایران اقدام کند.« او 
همچنین با تاکید بر تعیین تکلیف ساختمان های نیمه تمام 
با پیشرفت فیزیکی بالای 30 درصد و اتمام مستندسازی 
اراضی دانش��گاه تا پایان سال ۹۴، از روسای واحدهای 
دانشگاهی خواست در جلسه مشترکی با حضور محسن 
هاشمی معاون عمرانی دانشگاه، برنامه زمان بندی برای 
اتم��ام پروژه ها بدهند.  میرزاده در ادامه اعلام کرد هیچ 
واحدی نمی توان��د از فروش اموال م��ازاد خود، برای 
پرداخت حقوق و دستمزد استفاده کند و درآمد حاصل 
از ف��روش اموال م��ازاد باید ص��رف تامین هزینه های 

طرح های عمرانی یا سرمایه های دانش بنیان شود. او در 
ادامه سخنان خود به اهمیت توسعه فرهنگی هم اشاره 
کرد و گفت: »اگر توسعه فرهنگی نداشته باشیم، توسعه 
علمی، پژوهش��ی و کارآفرینی هم نخواهیم داش��ت، 
درواقع فرهنگ بسترساز توسعه های دیگر است.« رئیس 
دانشگاه آزاد اس��لامی خبر داد که با همکاری شورای 
راهبردی فرهنگی، طرح های بسیار خوبی در دانشگاه 
به تصویب رس��یده و در دست اجراست. او همچنین 
بر اهمیت ورزش همگان��ی و حرفه ای به ویژه در بین 

دانشجویان و جوانان تاکید کرد. 

  اعلام استانداردهای آموزشی
ب��ه گفت��ه او طبق اس��تانداردهای آموزش��ی، ظرفیت 
کلاس های درس��ی در دوره کاردانی و کارشناسی بین 
۴0 تا ۴۵ نفر، کارشناسی ارش��د بی��ن 2۵ تا 30 نفر و 
دکتری تخصصی 7 تا ۱0 نفر اس��ت. موضوع فرآیند 
جذب هیات علمی محور بعدی سخنان میرزاده بود؛ او 
تاکید کرد نباید فرآیند جذب هیات علمی مانع جذب 
استاد ش��ود و واحدها می توانند طبق مصوبه شورای 
عال��ی انقلاب فرهنگی، ق��رارداد پیمانی یک س��اله با 

اس��تادان منعقد کنند. او در ادامه گفت: »اگر 
ادعای تربیت دکتر داری��م، باید توانایی های 
خود را نیز ارتقا دهیم. همچنین امس��ال هیچ 
واحدی اجازه ندارد بیشتر از استاندارد اعلام 
ش��ده، دانش��جو بپذیرد.« میرزاده در بخش 
دیگری از س��خنان خود ب��ا بیان اینکه میزان 
شهریه دریافتی در حوزه علوم پزشکی کمتر 
از ۵0درص��د هزینه های ای��ن دوره را تامین 
می کند، افزود: »با توجه به ضرورت توس��عه 
حوزه پزشکی، هیات امنای مرکزی مقرر کرد 
برای دانشجویان موجود میزان شهریه همانند 
میزان افزایش سال قبل )۱۵درصد( و برای دانشجویان 
جدیدالورود رشته های پزشکی، میزان شهریه ۴0درصد 
کمتر از شهریه پردیس های خودگردان دولتی پزشکی 

اعمال شود.«

  دانشگاه نباید وجه المصالحه
اشخاص و افراد قرار گیرد

رئیس دانش��گاه آزاد اس��لامی با اش��اره ب��ه اینکه از 
فعالیت تشکل های دانش��جویی دانشگاه آزاد اسلامی 
که مصوبه ش��ورای عالی انق��لاب فرهنگی را رعایت 
کنند، حمایت می کنیم، گفت: »امکانات دانشگاه له یا 
علیه هیچ شخصی استفاده نخواهد شد و دانشگاه نباید 
وجه المصالحه اش��خاص و افراد ق��رار گیرد.« میرزاده 
همچنین خواس��تار مدیریت پیگیر و جدی روس��ای 
واحدهای دانشگاهی در استان تهران شد و تاکید کرد 
داشتن واحدهای زیان ده در تهران غیرقابل قبول است. 
میرزاده گفت: »ثبات و آرامش ایران حاصل توجهات 
الهی، صلابت مقام معظم رهبری، تدبیر دولت و حضور 
مردم است. دانشگاه آزاد اسلامی نیز باید از این موقعیت 

در جهت رشد پژوهش و فناوری استفاده کند.«
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سارا طاهری
s.taheri@fdn.ir

مهم ترین علت 
پیشنهاد واگذاری 

دوره های کاردانی به 
آموزشکده های سما 
کارآفرینی و همچنین 
توانمندی آنها برای 
انجام آموزش های 
مهارت محور است
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تا به امروز 
حدود ۴۰ درصد 

رشته محل های 
دانشگاه 

در جلسات 
وزارت علوم 
تعیین تکلیف 

شده و ۶۰ درصد 
رشته ها شامل 
حدودا دوهزار 

رشته محل 
باقی مانده اند

این آیین نامه 
با هدف ارتقای 

سطح توانمندی 
افراد جامعه، 

ایجاد فرصت 
شکوفایی 
استعدادها 

از طریق 
آموزش های 
تخصصی و 
کاربردی و 

تجاری سازی 
دانش ابلاغ 

شده است


